

朝陽科技大學 093學年度第1學期教學大綱
Taiwan History 台灣史

當期課號	3468	Course Number	3468
授課教師	廖啓照	Instructor	,
中文課名	台灣史	Course Name	Taiwan History
開課單位	校訂必修(四進)	Department	
修習別	必修	Required/Elective	Required
學分數	2	Credits	2
課程目標	生長在台灣的人，應該知道台灣的歷史，前瞻台灣未來的發展必須從台灣的過去中尋找蜘蛛馬跡，從豐富的文化內涵中凝聚廿一世紀台灣人的共識。本課程目的旨在讓學生透過台灣史的教學，了解自己生長土地的民情風俗和宗教文化，藉此共同的歷史記憶，達到愛護鄉土和惜環境的情操。	Objectives	In recent years Taiwan has experienced a powerful burgeoning of native consciousness. As the people turn toward their roots with newfound nostalgia, study on Tawian's history, and area of ever-increasing activity, has at last come into vogue.
教材	一、教材： 教師編寫授課講義 二、參考書目： 1.張勝彥等，《臺灣開發史》，臺北：空大，1996 2.陳其南，《臺灣傳統的中國社會》，臺北：允晨，1987 3.涂照彥，《日本帝國主義下的臺灣》，臺北：人間，1975	Teaching Materials	
成績評量方式	1.出席與作業 40% 2.期中考試 30% 3.期末考試 30%	Grading	1.attendance and homework 40% 2.Midterm Exam. 30% 3.Final Exam. 30%
教師網頁	-		
教學內容	一、教學綱要： 講授舊石器時代至1945年臺灣開發與社會變遷，分析臺灣歷史發展的多元特性。課程內容著重政經與社會發展演變，並論述其歷史意義。 二、教學進度： 1.導論 2.臺灣的史前文化 3.先住民的移入 4.平埔族的社會與文化 5.高山族的社會與文化 6.國際商戰中的臺灣 7.鄭氏時期的政制與開發 8.清代治臺政策 9.期中考試 10.清代漢人移民社會的形成 11.漢人土地開發與聚落形成 12.清代臺灣的分類械鬥 13.清代臺灣社會的調整與適應 14.清代臺灣社會經濟的變遷 15.日本殖民統治 16.日治時期殖民社會秩序的建立 17.日治時期臺灣社會結構與社會流動 18.期末考試	Syllabus	I .Content: To take lectures about the development and social changes in Taiwan from The Old Stone Age to 1945 and, to analysis the rich characteristics of Taiwan history. Course contnet focuses on the development and changes of politis, society, and economics in Taiwan, and then discusses about the historic meanings. II .Course Schedule: Week 1:Introduction. Week 2:The pre-historic culture in Taiwan. Week 3:The immigration of Austronesians. Week 4:The society and culture of pingpu tribe in Taiwan. Week 5:The society and culture of mountain race in Taiwan. Week 6:Taiwan under international trade competition. Week 7:The political systems and development of Taiwan in T'seng dynasty. Week 8:The ruling policy in Ch'ing dynasty. Week 9:Medterm Exam. Week 10:The foming of settlement society in Ch'ing dynasty. Week 11:The cultivation on land and the foming of towns. Week 12:The fighting among races in Ch'ing dynasty. Week 13:The adjustment of Taiwan society in Ch'ing dynasty.

		<p>Week 14: The change of Taiwan society and economic in Ch'ing dynasty.</p> <p>Week 15: Taiwan under Japanese Colonialism domination.</p> <p>Week 16: The foundation of Japanese Colonialism society in Taiwan.</p> <p>Week 17: The structures and flooding of Taiwan society during Japanese Colonialism domination period.</p> <p>Week 18: Final Exam.</p>
--	--	---

尊重智慧財產權，請勿非法影印。